
گروه اقتصادی-     افزایش ســقف وام ودیعه مسکن 
در حالی از ســوی بانک مرکزی اعلام شده که تجربه 
سال های گذشته نشان می دهد پیچیدگی های اداری، 
شروط سخت گیرانه بانک ها و اقساط سنگین این وام، 
همچنان مستأجران را از دستیابی به این حمایت اسمی 

بازمی دارد.
با نزدیک شــدن به تابستان و آغاز فصل جابجایی ها، 
نگرانی مســتاجران از تأمین هزینه رهن و اجاره بیش 
از پیش نمایان می شــود. در سال های اخیر، دولت ها 
تلاش کرده اند با ارائه تســهیلاتی تحت عنوان »وام 
ودیعه مسکن« بخشی از فشــار اقتصادی را کاهش 
دهند. اما واقعیت این است که این وام، علیرغم تبلیغات 
فراوان، همچنان از یک سیاست حمایتی مؤثر فاصله 
دارد و عملاً نتوانسته نقشی جدی در بهبود وضعیت 

مستأجران ایفا کند.
بانک مرکزی در تازه تریــن اطلاعیه خود از افزایش 
ســقف این تسهیلات در سال جاری خبر داده است. 
بر این اساس، برای مستاجران کم درآمد تحت پوشش 
نهاد های حمایتی مانند کمیته امداد، بهزیستی، جانبازان، 
رزمندگان معسر و خانواده شهدا، وامی تا سقف ۴۰۰ 
میلیون تومان در قالب قرض الحسنه در نظر گرفته شده 
است. برای سایر متقاضیان وام ودیعه مسکن، سقف 
این تســهیلات در شهر تهران از ۲۰۰ میلیون تومان به 
۲۷۵ میلیون، در مراکز اســتان ها به ۲۱۰ میلیون، سایر 
شهر ها به ۱۴۰ میلیون و در روستا ها به ۵۵ میلیون تومان 

افزایش یافته است.
اما چالش اصلی مســتاجران نــه در رقم وام، بلکه در 

شــرایط و فرایند دسترسی به آن نهفته است. بررسی 
تجربه ســال های گذشته نشــان می دهد که دریافت 
ایــن وام، آن قدر پیچیده، زمان بر و آزاردهنده اســت 
که بســیاری از متقاضیان در میانه مســیر از ادامه آن 
منصرف می شــوند. از جمله موانع پرتکرار، می توان 
به الزامات بانکی در زمینه معرفی ضامن معتبر اشــاره 
کرد. اغلب بانک ها حداقل دو ضامن رسمی با گواهی 
کسر از حقوق دولتی درخواست می کنند؛ در حالی که 
بخش عمده ای از مســتأجران خود شاغل در مشاغل 
غیررسمی یا فاقد آشنای دارای چنین شرایطی هستند.

افزون بر این، الزام به ارائه اجاره نامه دارای کد رهگیری 
رســمی یکی دیگر از موانع مهم اســت. در حالی که 
بســیاری از قرارداد های اجاره هنوز به صورت دستی 
یا غیررسمی تنظیم می شوند و موجران نیز تمایلی به 
ثبت رسمی اجاره نامه ندارند، شرط کد رهگیری باعث 
حذف بخش بزرگی از مستأجران از چرخه دریافت 

این وام می شود.
از ســوی دیگر، ســامانه های متعدد و مراحل اداری 
خسته کننده نیز بخش مهمی از مشکل است. متقاضیان 
باید ابتدا در سامانه های وزارت راه وشهرسازی ثبت نام 
کنند، سپس مراحل را در سامانه رفاه ایرانیان پیگیری 
کنند، بعــد از آن تاییدیه نهاد حمایتی را بگیرند و در 
نهایت با در دســت داشتن پرونده ای ضخیم به بانک 
مراجعه کنند؛ فرآیندی که نه تنها زمان بر اســت، بلکه 
با پاسخ های مبهم و مقاومت آشکار برخی بانک ها نیز 

همراه است.
اقساط وام اجاره در تهران چقدر است؟

با وجود افزایش ســقف وام، میزان اقساط در مقایسه 
با توان پرداخت خانوار های اجاره نشــین، همچنان 
سنگین است. برای مثال، برای وام ۲۷۵ میلیون تومانی 
با نرخ بهره ۲۳ درصد و بازپرداخت پنج ساله، اقساط 
ماهانه به حدود ۷ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان می رسد، 
عددی که برای بســیاری از مستأجران، بخش مهمی 
از کل درآمد ماهانه اســت. با احتساب اجاره ماهانه، 
هزینه واقعی زندگی برای یک خانواده مســتأجر به 
سطوحی می رسد که با حمایت های دولتی ادعاشده 

هیچ هم خوانی ندارد.
نکته قابل تأمل دیگر، نبود شفافیت در نحوه تخصیص 
وام هاست. در حالی که بانک مرکزی مدتی ست انتشار 

آمار عملکرد بانک ها در حوزه تســهیلات مسکن را 
متوقف کرده، دسترسی عمومی به اطلاعات مربوط به 
میزان همکاری بانک ها و سهم هرکدام از این تسهیلات 
عملاً از بین رفته است. این موضوع، امکان پیگیری و 

نظارت رسانه ای را نیز به حداقل رسانده است.
با این شرایط، پرسش جدی آن است که دولت و بانک 
مرکزی تا چه زمانی می خواهند صرفاً با افزایش ارقام 
وام، بدون اصلاح واقعی سازوکار اجرایی، از سنگینی 
بار مستاجران سخن بگویند؟ افزایش سقف وام بدون 
تسهیل شرایط پرداخت، نه تنها کمکی به اجاره نشینان 
نمی کند، بلکه صرفاً به صف های طولانی تر، مراجعات 

ناکام و ناامیدی بیشتر منجر خواهد شد.

افزایش وام ودیعه مسکن بدون توان بازپرداخت؛

پایان کشف نرخ ارز با دستور فرزین؛

گروه اقتصادی-     سامانه جامع تجارت اطلاعیه ای 
درخصوص ســهمیه واردات خودرو در سال ۱۴۰۴ 
داده، امــا این درحالی اســت که ایــن موضوع برای 
بسیاری از نمایندگی های رسمی برند های خارجی و 
حتی شرکت های واردکننده نگرانی هایی ایجاد کرده 

است.
به دنبال مشــخص شدن ســهمیه واردات CBU در 
سامانه جامع تجارت بسیاری از شرکت های واردکننده 
و نمایندگی های رسمی برند های خارجی با چالش 
هــای جدیدی مواجه شــده اند که مــی تواند روند 

دریافت سهمیه آنان را با اختلال مواجه کند. 
ســامانه جامع تجارت در اطلاعیه ای اعلام کرد: پیرو 
تصمیم وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص 
سهمیه واردات سال ۱۴۰۴، به اطلاع رسانده می شود 
سهمیه واردات CBU در سامانه جامع تجارت اعمال 
شده است و مصارف معتبر سال ۱۴۰۳ نیز به مصارف 
ســال ۱۴۰۴ منتقل شده اند. همچنین اعلام شد که در 
بررســی سهمیه CBU در سال جدید، به میزان تأمین 
ارز یا ترخیص سال ۱۴۰۳ و قبل از آن، معافیت لحاظ 

خواهد شد.
CBU همه چیز درباره سهمیه

ســهمیه CBU که مختص بــه خودرو های وارداتی 
اســت و میزان یا ارزش خودرو های وارداتی که این 
شــرکت ها می توانند در یک بازه زمانی مشــخص 
وارد کنند را تعیین می کند که قابل استفاده برای برای 
شرکت های واردکننده رسمی خودرو، نمایندگی های 

رسمی برند های خارجی و سایر نهاد ها یا سازمان های 
مجاز است. 

باوجودی که هدف از تعیین و اعمال سهمیه، مدیریت 
و کنترل میزان واردات خودرو های CBU به کشــور 
است و استفاده از آن منوط به داشتن مجوز های لازم و 
رعایت مقررات مربوطه است اما ممکن است اعمال 
سهمیه CBU، در کنار حمایت از تولید داخلی و تنظیم 
بازار ارز و ... مشــکلات و چالش های متعددی را به 

همراه داشته باشد.
رانت های پشت پرده برای ...

برای مثال تعیین سقف برای واردات، به طور طبیعی 

منجر به کاهش عرضه خودرو های خارجی در بازار 
داخلی می شود و این کاهش عرضه، در صورت وجود 
تقاضای بالا، می تواند باعث افزایش قابل توجه قیمت 
این خودرو ها برای مصرف کنندگان شود . همچنین 
فرآیند تخصیص و اســتفاده از ســهمیه ها می تواند 
زمینه ســاز رانت و فساد شــود و دراین میان افراد یا 
شرکت هایی که به سهمیه های بزرگتر با شرایط بهتری 
دسترسی پیدا کنند؛ بنابراین عدم شفافیت در فرآیند 

تخصیص می تواند این مشکل را تشدید کند.
 سهمیه بندی، سازوکار طبیعی عرضه و تقاضای بازار 
را مختل کرده و مصرف کنندگان ممکن است نتوانند 

خودرو هــای مورد نظر خود را به راحتی تهیه کنند و 
بازار به ســمت خودرو هایی در چارچوب سهمیه ها 
قرار بگیــرد. همچنین محدود کردن رقابت از طریق 
سهمیه بندی می تواند انگیزه تولیدکنندگان داخلی برای 
بهبود کیفیت و نوآوری محصولاتشان را کاهش دهد 
چراکه از فشــار رقابت خارجی مصون می مانند و از 
ســویی دیگر، فرآیند درخواست، تایید و استفاده از 
سهمیه ها ممکن است با پیچیدگی های اداری همراه 
باشد که منجر به تاخیر در واردات و افزایش هزینه های 

واردکنندگان شود.
چرا فرآیند تخصیص سهمیه ها در ابهام است؟

به همیــن جهت، اگر فرآیند تخصیص ســهمیه ها 
به صورت شــفاف اعلام نشــود، می تواند منجر به 
نارضایتی واردکنندگان و ایجاد ابهام در بازار شــود 
و همچنین افزایش قیمــت خودرو های وارداتی به 
دلیل محدودیت عرضه قانونی، می تواند انگیزه برای 
واردات غیرقانونی یا قاچاق این خودرو ها را افزایش 

دهد.
اثربخشــی و پیامد های ســهمیه CBU بستگی به 
جزئیات نحوه اجرا، میزان سهمیه ها، شفافیت فرآیند 
تخصیص و سیاســت های کلی وزارت صنعت در 
قبــال صنعت خودرو و تجــارت خارجی خواهد 
داشــت و تغییرات مکرر در سیاســت های مربوط 
به ســهمیه بندی و واردات می توانــد برای فعالان 
این حوزه عدم اطمینــان ایجاد کرده و برنامه ریزی 

بلندمدت را دشوار سازد.

ماجرای سهمیه های مبهم خودرو های وارداتی چیست؟

اقتصادی 66

گروه اقتصادی-      بانک مرکزی وعده شفاف سازی از طریق بازار 
توافقی ارز را داد، اما تاکید بر سیاست تثبیت نرخ، دوباره اقتصاد را به 

مسیر بسته نیما باز می گرداند .
یکی از سیاســت های ارزی که در دولت ســیزدهم و توسط بانک 
مرکزی کلید خورد، راه اندازی بازار ارز توافقی بود. بازاری که به گفته 
محمدرضا فرزین، قرار بود محلی برای عرضه ارز صادراتی توسط 
بخش خصوصی، با نرخ توافقی میان خریدار و فروشــنده باشد و 
دیگر خبری از دستور نباشد! رویکردی جدید که از آن با عنوان بازار 
ارز تجاری نیز یاد شد و چند ماهی است اجرای آن در ساختار مرکز 

مبادله ایران آغاز شده است.
به گونه ای که در نیمه دوم سال گذشته، بانک مرکزی با هدف ترغیب 
صادرکنندگان برای عرضه ارز، سیاست کشف نرخ در بازار توافقی 
را دنبال کرد و نرخ ارز نیمایی که در کانال ۴۰ هزار تومان قرار داشت، 
به یکباره به کانال ۶۰ هزار تومان در بازار توافقی پرتاب شد. جهشی 

که در نبود تدبیر توسط بانک مرکزی، آثار تورمی قابل توجهی برای 
مردم به همراه داشــت. اما سیاست گذار معتقد بود می توان با عمق 
بخشی به بازار توافقی، به سمت تک نرخی شدن و کاهش فشار های 

تورمی حرکت کرد.
با این حال، در روز های ابتدایی سال جاری، فرزین مسیر گذشته مبنی 
بر توسعه سازوکار توافقی ارز را نادیده گرفت و اعلام کرد که سیاست 
جدید بانک مرکزی، تثبیت نرخ ارز در کانالی مشخص خواهد بود. 
رئیس کل بانک مرکزی صراحتاً گفت: »بر مبنای سیاست تثبیت، نرخ 

ارز بازار ارز تجاری را در یک کانال مشخص تثبیت خواهیم کرد.«
چرخشی عجیب در مواضع فرزین!

این در حالی است که آبان ماه سال گذشته، فرزین با با اشاره به اینکه 
شکل گیری بازار ارز توافقی با هدف کشف نرخ واقعی و علامت 
دهی به بازار اســت، تاکید داشته بود: نرخ ارز توافقی یک بازار ارز 
تجاری است و ما در تلاش هستیم که به سمتی برویم که کل صادرات 

و واردات کالا، عرضه و تقاضا در آن ایجاد شــود و در قالب حراج 
کشف نرخ صورت بگیرد و نرخ آن به نرخ حاکم در بازار ایران تبدیل 
شده و علامت دهد. با شکل گیری بازار ارز توافقی، نرخی که در این 
بازار شکل خواهد گرفت و هر روز اعلام خواهد شد به نرخ اصلی 

اقتصاد کشور بدل شود و به اقتصاد علامت دهی می کند.
بنابراین، عقب نشــینی از سیاست »کشف نرخ« و حرکت به سوی 
»تثبیت نرخ«، چرخشی عجیب و ۱۸۰ درجه ای در مواضع رسمی 
رئیس کل بانک مرکزی است. تثبیت نرخ توافقی، مفهومی متناقض 
است؛ چرا که اگر قرار بر توافق میان صادرکننده و واردکننده باشد، 

دیگر تثبیت نرخ توسط بانک مرکزی معنا ندارد.
پیش تر نیز حسین سلاح ورزی، رئیس سابق پارلمان بخش خصوصی 
در گفت و گو با تابناک، این سیاست را ناکارآمد خوانده و گفته بود: 
»بازار توافقی، به نوعی نیمای شماره ۲ است و کارکرد آن به طور کامل 

از بین رفته است.«

چرخه  نوسانی ارزی تکرار می شود
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی هشــدار داده است که 
سیاســت های تثبیت ارزی بدون پشتوانه اصلاحات ساختاری، 
نه تنها انتظارات تورمی را کنترل نمی کند، بلکه چرخه های مخرب 
تثبیت-جهش نرخ ارز را تداوم می بخشد و اقتصاد را در معرض 
شوک های ناگهانی قرار می دهد. هدف گذاری های بانک مرکزی 
به دلیل غیرواقعی بودن، تأثیری در شکل دهی انتظارات اقتصادی 
نداشته و احتمال تکرار چرخه های نوسانی ارزی را تقویت می کند. 
این مرکز پژوهشی هشــدار داده است که اقدامات مقطعی مانند 

تثبیت دســتوری قیمت ها و سیاست های ارزی مولد چرخه های 
تثبیت-جهش نرخ ارز، تنها موجب تشــدید جهش های ارزی در 

آینده خواهد شد.
بانک مرکزی، شفاف سازی کند

در چنین شرایطی، پرسش جدی این است که آیا قرار نیست بازار 
توافقی واقعی داشته باشیم؟ اگر سیاست کشف نرخ کنار گذاشته شده 
و نرخ ها در بازار توافقی نیز تثبیت می شوند، پس حذف سامانه نیما 
چه دستاوردی داشت؟  آیا این همان نیمای شماره ۲ نیست که با نام 

جدید بازگشته است؟

       در حالی که بازار توافقی ارز با هدف کشف نرخ واقعی و شفاف سازی در سیاست های ارزی شکل گرفت، تغییر موضع بانک مرکزی و تاکید بر 
تثبیت نرخ در کانالی مشخص، این بازار را از مسیر ابتدایی خود دور کرده است؛ چرخشی که شائبه بازگشت به سازوکار های گذشته را پررنگ تر کرده 

است.

قطب نمای دلاری گیج شد؛ توافقی یا دستوری؟
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گــروه اقتصادی -     این روزهــا بازار روغن با برخی 
مشکلات دست وپنجه نرم می کند. گزارش ها و اظهارات 
مســئولان و فعالان بازار نشــان می دهد که ریشه  این 
وضعیت، نه در کمبود مواد اولیه بلکه در سیاســت های 
متناقض ارزی، نبود شفافیت در تخصیص ارز، تأخیر در 
اعلام قیمت های مصوب و همچنین انحصارطلبی برخی 
شرکت های تولیدکننده و واردکننده است؛ اما اکنون چشم 
امید بازار به وعده مســئولان برای برخورد با متخلفان و 

بازگشت ثبات به زنجیره تأمین دوخته شده است.
در روزهایــی که افکار عمومی با خبرهای نوســانات 
قیمــت و کمبــود روغــن خوراکی روبه رو اســت، 
گزارش های میدانی صدا و سیما حاکی از آن است که 
برخی عمده فروشان تنها در ازای خرید نقدی و چکی به 
صورت همزمان، حاضر به تحویل روغن هستند. این در 
حالی است که برخی شرکت ها از ارائه فاکتور خودداری 
می کنند یا با دریافت مبالغ اضافه واریزی به حساب های 

غیررسمی، شفافیت در معاملات را زیر سؤال برده اند.
یکی از عمده فروشان در این خصوص می گوید: برای 
یک محموله روغن، فاکتور رسمی به مبلغ ۶۱۰ میلیون 
تومان صادر شده، در حالی که تنها ۳۲۰ میلیون تومان به 
حساب رسمی شرکت و باقی مبلغ باید به حسابی دیگر 
واریز شود؛ یعنی نیمی از معامله به صورت غیرشفاف 

انجام می شود.
تایید مشکلات از سوی اتحادیه بنکداران

کنگــری - رئیس اتحادیه بنکــداران - نیز با تایید این 
وضعیــت، علت اصلی تلاطم بازار را در کاهش تولید 
و عرضه از سوی شرکت ها دانسته و اعلام کرده برخی 
شرکت ها صرفاً به خانوارها فروش دارند و تولیداتشان 

را به عمده فروشان و بنکداران ارائه نمی دهند.
واکنش وزارت جهاد کشاورزی: عرضه ادامه دارد

شــهرام آذین - معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی،- با اشاره به همزمانی تعطیلات نوروز و ماه 
رمضان، افزایش تقاضا را طبیعی دانسته و اطمینان داده 
که مواد اولیه به صورت مستمر تأمین می شود. او وعده 
داده که مشکل عرضه در روزهای آینده حل خواهد شد 
و با شرکت های متخلف نیز برخورد جدی خواهد شد.

آذین همچنین از مردم و فعالان بازار خواست تا تخلفات 
را از طریق شماره های ۱۲۴ یا ۱۳۵ گزارش کنند.

دلیل کمبود و گرانی به نقل از اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی

حســین فرهادی - عضو هیئت مدیره و ســخنگوی 
اتحادیــه بنکداران مواد غذایی تأکید کرده اســت که 
بســیاری از کارخانجات هنوز فعالیت خود را بعد از 
نوروز آغــاز نکرده اند. وی دلیل کاهش عرضه را نبود 
قیمت گذاری مصوب و ســردرگمی تولیدکنندگان و 

واردکنندگان دانسته است.
او با اشــاره به تغییر سیاست ارزی دولت، از نیمایی به 
توافقی، گفت: تولیدکنندگانی که با ارز نیمایی وارد کرده 
بودند، پس از تغییر ناگهانی سیاست ارزی از توزیع کالا 
خودداری کردند. این موضوع عملاً به احتکار قانونی 

کالاها در انبارها انجامید.
توزیع قطره چکانی، انحصار و فشار بر مصرف کننده

فرهادی همچنین از توزیع قطره چکانی کالا توســط 
تولیدکننــدگان و اختصــاص ســهم بــالای آن به 
فروشگاه های زنجیره ای انتقاد کرد. این امر موجب شده 
تا خرده فروشان با قیمت بالاتری کالا را تهیه کرده و با 
سود حداقلی، کالا را به مصرف کننده عرضه کنند؛ نتیجه، 

گرانی بی ضابطه در سطح مصرف کننده است.
به گفتــه وی، تولیدکنندگان تنهــا ۳ درصد از قیمت 
مصرف کننــده را به عنوان تخفیف به عمده فروشــان 
می دهند، در حالی که خرده فروشان برای بقا به حداقل 
۱۰ تا ۱۲ درصد ســود نیاز دارند؛ همین مسأله منجر به 
فروش بالاتر از قیمت درج شده در سطح خرده فروشی 

شده است.
هشدار درباره تکرار تجربه بازار برنج

فرهــادی در پایان هشــدار داد که تداوم این وضعیت 
می توانــد به ایجاد انحصار مشــابه بــازار برنج منجر 
شــود؛ جایی که تنها برخی شرکت ها امکان واردات و 
توزیع پیدا کردند و همین مســأله به گرانی و فشار بر 

مصرف کننده دامن زد. 
بازار روغن در شــرایط مبهم قرار دارد. سیاســت های 
متغیر ارزی، نبود شــفافیت در نظام توزیع، انحصار در 
واردات و ضعف نظارت، مجموعه ای از عواملی هستند 
که وضعیت کنونی را رقم زده اند. اکنون چشم امید بازار 
به وعده مسئولان برای برخورد با متخلفان و بازگشت 

ثبات به زنجیره تأمین دوخته شده است.

بازار روغن در گیرو دار تصمیمات؛

گروه اقتصادی -     هر چند این سیاست، مغایر قانون 
جوانی جمعیت است اما چون شرایط ازدواج باید فراهم 
شود لذا ما پیگیر حق و حقوق خانوارهایی که یارانه شان 

به دلیل درآمد فرزندانشان قطع شده، هستیم.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به اینکه یارانه خانوار نبایــد به دلیل درآمد 
فرزندانشان قطع شود، گفت: پیگیر حل این مساله در 
مجلس هســتیم و احتمال بازگشت یارانه این خانوار 

وجود دارد.
 علی بابایی کارنامی در رابطه با حذف یارانه خانوار و 
کالابرگ به دلیل درآمد فرزندان، اظهار داشــت: ما هم 
موافق این امر نیســتیم که یارانه خانوار به دلیل درآمد 
فرزندان، قطع شود؛ اما گزارشات جدیدی به دست ما 
رسیده که یارانه برخی از خانوارهایی که فرزندان بالای 
۱۸ سال ســن دارند و بنا به هر دلیلی ازدواج نکردند، 
قطع شــده است که در کمیته های مربوطه کمیسیون 

اجتماعی، پیگیری حل این مساله هستیم. 
وی افزود: هر چند این سیاســت، مغایر قانون جوانی 
جمعیت است اما چون شرایط ازدواج باید فراهم شود 

لذا ما پیگیر حق و حقوق خانوارهایی که یارانه شان به 
دلیل درآمد فرزندانشان قطع شده، هستیم.

 بابایی کارنامی خاطرنشــان کرد: چارچوب کاری آن 
تنظیم شــده و احتمال بازگشــت یارانه برخی از این 

خانوار وجود دارد.

نماینده  مجلس:

یارانه خانوار نباید به دلیل درآمد فرزندان 
قطع شود

مستاجر باید هم اجاره بدهد، هم قسط!

بخشنامه جدید سامانه جامع تجارت درمورد واردات خودرو؛

وعده ها برای برخورد با متخلفان 
عملیاتی می شود؟


